
 
Protokół Nr 3/24 

 
z posiedzenia  Komisji Gospodarki Komunalnej i Inwestycji które odbyło się 
w dniu  28.08.2024 r. godz. 12.25, sala nr 4 urzędu miejskiego. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła- Grażyna Wójcik  Przewodnicząca ww. Komisji. 
 
Obecni wg załączonej listy obecności  ( zał. nr 1), radni zostali skutecznie 
poinformowani o  posiedzeniu komisji. 
  
Ad. 1 
Porządek obrad: 
1.Informacja nt. przyjęcia porządku obrad. 
2. Przyjęcie protokołu Nr 1/24 z dnia 22.05.2024 r. i Nr 2/24 z dnia 25.06.2024r. 
3.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na    
2024 r. - projekt 2 
4.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na 
2024 r. - projekt 7 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na 2024 
r. - projekt 8 
5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia "planu Zrównoważonej 
Mobilności Miejskiej dla Łódzkiego Obszaru Metropolitarnego 2030 ( z perspektywą 
do 2040) 
6. Sprawy różne. 
 
Nie było uwag do porządku obrad.  
 
Ad. 2 
Przyjęcie protokołu Nr 1/24 z dnia 22.05.2024 r. i Nr 2/24 z dnia 25.06.2024r. nie było 
uwag, przyjęto. 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekty uchwał. 
 
Ad. 3 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na 2024 
r. - projekt 2 ( zał. Nr 2). 
Uzasadnienie- I. Zwiększa się plan dochodów o kwotę 1.170.471,46 zł, w tym: 
1) dochody bieżące (kwota zwiększenia per saldem 1.713.882,49 zł), w tym: 
- zmniejszenie dochodów na § 0960 - wpływy z otrzymanych spadków, zapisów i 
darowizn w postaci pieniężnej o kwotę 11.090,02 zł w związku z przesunięciem na 
rok 2025 terminu zakończenia realizacji zadania pn: „Pabianice - prace 
konserwatorskie pokrycia dachowego budynku parafialnego przy Kościele P.W.M.B. 
Różańcowej”, 
- zwiększenie dochodów na § 0830 - wpływy z usług o kwotę 404.965,00 zł (ZDM), 
- zwiększenie dochodów o kwotę 370.000,00 zł z tytułu usług komunikacyjnych, 
- zwiększenie dochodów o kwotę 950.007,51 zł w związku z odliczeniami podatku 
VAT za rok bieżący. 
2) dochody majątkowe (kwota zmniejszenia 543.411,03 zł), w tym: 
- zmniejszenie dochodów majątkowych o kwotę 543.411,03 zł w związku z 



przesunięciem na rok 2025 terminu zakończenia realizacji zadania pn: „Pabianice - 
prace konserwatorskie pokrycia dachowego budynku parafialnego przy Kościele 
P.W.M.B. Różańcowej” . 
II. Zwiększa się plan wydatków o kwotę 1.170.471,46 zł, w tym: 
1) wydatki bieżące (kwota zwiększenia 1.163.866,51 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków per saldem o kwotę 1.163.866,51 zł w Wydziale 
Infrastruktury Technicznej i Komunikacji w grupie wydatków związanych z realizacją 
ich statutowych zadań (usługi remontowe, komunikacyjne), 
- zwiększenie wydatków o kwotę 560.106,00 zł w Zarządzie Dróg Miejskich w grupie 
wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań (przebudowa chodników i 
parkingów we współpracy z PSM i inne prace remontowe), 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 560.106,00 zł w Referacie Planowania i 
Sprawozdawczości Budżetu w grupie wydatków związanych z obsługą długu 
jednostki samorządu terytorialnego. 
2) wydatki majątkowe (kwota zwiększenia per saldem 6.604,95 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków w kwocie 63.000,00 zł w Wydziale Infrastruktury Technicznej 
i Komunikacji w grupie inwestycje i zakupy inwestycyjne z przeznaczeniem na 
realizację nowego zadania inwestycyjnego pn. „Budowa wpustów ulicznych na ul. 
Mariańskiej zwiększenie wydatków w kwocie 498.106,00 zł w Zarządzie Dróg 
Miejskich w grupie inwestycje i zakupy inwestycyjne z przeznaczeniem na realizację 
zadania inwestycyjnego pn. „Przebudowa dróg gminnych”, wydatki związane z 
przebudową chodników i parkingów we współpracy z PSM, 
- zmniejszenie wydatków w kwocie 554.501,05 zł (w tym: kwota 543.411,03 zł - 
dofinansowanie z Rządowego Programu Odbudowy Zabytków, kwota 11.090,02 zł - 
wkład własny) w Wydziale Inwestycji Miejskich w związku z przesunięciem na rok 
2025 terminu zakończenia realizacji zadania pn: „Pabianice - prace konserwatorskie 
pokrycia dachowego budynku parafialnego przy Kościele P.W.M.B. Różańcowej”. 
III. Dokonuje się przeniesienia wydatków między działami w Wydziale Infrastruktury 
Technicznej i Komunikacji w grupie wydatków związanych z realizacją ich 
statutowych zadań w kwocie 163.000,00 zł. celem usunięcia szkody na przystanku 
Zamkowa/Staszewskiego. 
IV. Wprowadza się zmiany do załącznika dotacyjnego zgodnie z Zarządzeniem 
Prezydenta Miasta Nr 228/2024/P z dnia 20.06.2024 r. 
 
Radna Bożenna Kozłowska- złożyła wniosek  formalny o zabezpieczenie środków 
dodatkowych na kompleksowe wykonanie ul. Cichej, pilne zrobienie chodnika po 
prawej stronie. Teraz jest 130.000  zł na lewą stroną , powinno  wymagać się od PSM  
żeby ulica po prawej stronie od  ul. Moniuszki do  ul. Orla była wykonana. 
 
Z-ca Prezydenta Dawid Zakrzewski- znana mu  jest kwestia ul. Cichej, oczywiście że 
druga cześć chodnika będzie brana pod uwagę i  będą rozmowy z PSM w tej 
sprawie.  Wyszliśmy  z założenia, że można zrobić i chodnik i nowe miejsca 
parkingowe razem.  Po tamtej stronie nie chcemy na razie robić bo PSM będzie 
przesuwała pergolę. 
 
Radna Bożenna Kozłowska- advocem  strona lewa  są tam już zrobione nasadzenia 
drzew,  tam miejsca parkingowe mogą powstać tylko wzdłuż i będzie ich niewiele.  
Na prawej stronie zrobić miejsca parkingowe będzie ich więcej. 
 
 



Głosowanie: za pozytywnym zaopiniowaniem wniosku–4, przeciw-0, wstrzymało się -
2. Przyjęto. ( zał. Nr 3). 
 
Głosowanie: za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały–7, przeciw-0, 
wstrzymało się -0. Przyjęto. 
 
Ad. 4 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na 2024 
r. - projekt 7 ( zał. Nr 4). 
Uzasadnienie- I. Zwiększa się plan dochodów o kwotę 1.920.231,32 zł, w tym: 
1) dochody bieżące (kwota zwiększenia 1.612.212,13 zł), w tym: 
- zwiększenie dochodów o kwotę 906.458,10 zł (w tym: dofinansowanie z UE w 
kwocie 811.041,46 zł, BP w kwocie 95.416,64 zł) w związku z przyznaniem środków 
w ramach Programu Regionalnego Fundusze Europejskie dla Łódzkiego na lata 
2021-2027 na realizację projektu pn.  „Zdrowa rodzina”, 
- zwiększenie dochodów o kwotę 638.794,00 zł (w tym: dofinansowanie z UE w 
kwocie 571.656,14 zł, BP w kwocie 67.137,86 zł) w związku z przyznaniem środków 
w ramach Programu Fundusze Europejskie na lata 2021-2027 na realizację projektu 
pn. „CUŚ dla pabianickiego”, 
- zwiększenie dochodów o kwotę 66.960,03 zł (w tym: dofinansowanie z UE w kwocie 
56.246,42 zł, BP w kwocie 10.713,61 zł) w związku z przyznaniem środków w 
ramach Programu Fundusze Europejskie na Rozwój Cyfrowy 2021-2027 na 
realizację projektu pn. „Cyberbezpieczny samorząd 
- Zwiększenie poziomu cyberbezpieczeństwa w Urzędzie Miejskim w Pabianicach”. 
2) dochody majątkowe (kwota zwiększenia 308.019,19), w tym: 
- zwiększenie dochodów majątkowych o kwotę 237.150,13 zł (w tym: dofinansowanie 
z UE w kwocie 199.206,11 zł, BP w kwocie 37.944,02 zł) w związku z przyznaniem 
środków w ramach Programu Fundusze Europejskie na Rozwój Cyfrowy 2021-2027 
na realizację projektu pn. „Cyberbezpieczny samorząd - Zwiększenie poziomu 
cyberbezpieczeństwa w Urzędzie Miejskim w Pabianicach”, 
- zwiększenie dochodów o kwotę 70.869,06 zł w związku z końcowym rozliczeniem 
projektu pn. „Łódzki Tramwaj Metropolitalny etap: Pabianice-Ksawerów”. 
II. Zwiększa się plan wydatków o kwotę 1.920.231,32 zł, w tym: 
1) wydatki bieżące (kwota zwiększenia per saldem 1.612.212,13 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków o kwotę 955.458,10 zł (w tym: dofinasowanie z UE w kwocie 
811.041,46 zł, BP w kwocie 95.416,64 zł, wkład własny w kwocie 49.000,00 zł) w 
związku z przyznaniem środków w ramach Programu Regionalnego Fundusze 
Europejskie dla Łódzkiego na lata 2021- 2027 na realizację projektu pn. „Zdrowa 
rodzina” (MCPS), 
- zwiększenie wydatków o kwotę 665.594,00 zł (w tym: dofinasowanie z UE w kwocie 
571.656,14 zł, BP w kwocie 67.137,86 zł, wkład własny w kwocie 26.800,00 zł) w 
związku z przyznaniem środków w ramach Programu Regionalnego Fundusze 
Europejskie dla Łódzkiego na lata 2021- 2027 na realizację projektu pn. „CUŚ dla 
pabianickiego” (MCPS), 
- zwiększenie wydatków o kwotę 88.559,99 zł (w tym: dofinansowanie z UE w kwocie 
56.246,42 zł, BP w kwocie 10.713,61 zł, wkład własny w kwocie 21.599,96 zł) w 
związku z przyznaniem środków w ramach Programu Fundusze Europejskie na 
Rozwój Cyfrowy 2021-2027 na realizację projektu pn. „Cyberbezpieczny samorząd - 
Zwiększenie poziomu cyberbezpieczeństwa w Urzędzie Miejskim w Pabianicach” 
(KPM), 



- zmniejszenie wydatków o kwotę 49.000,00 zł w grupie wynagrodzenia i składki od 
nich naliczane w celu zabezpieczenia środków na wkład własny do projektu pn. 
„Zdrowa rodzina” (MCPS), 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 26.800,00 zł w grupie wynagrodzenia i składki od 
nich naliczane w celu zabezpieczenia środków na wkład własny do projektu pn. „CUŚ 
dla pabianickiego”(MCPS), 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 21.599,96 zł w grupie wydatki związane z 
realizacją ich statutowych zadań w celu zabezpieczenia środków na wkład własny do 
projektu pn. 
„Cyberbezpieczny samorząd - Zwiększenie poziomu cyberbezpieczeństwa w 
Urzędzie Miejskim w Pabianicach” (KPM), 
2) wydatki majątkowe (kwota zwiększenia per saldem 308.019,19 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków majątkowych o kwotę 313.650,00 zł (w tym: dofinansowanie 
z UE w kwocie 199.206,11 zł, BP w kwocie 37.944,02 zł, wkład własny o kwotę 
76.499,87 zł) w związku z przyznaniem środków w ramach Programu Fundusze 
Europejskie na Rozwój Cyfrowy 2021-2027 na realizację projektu pn. 
„Cyberbezpieczny samorząd - Zwiększenie poziomu cyberbezpieczeństwa w 
Urzędzie Miejskim w Pabianicach” (KPM), 
- zmniejszenie rezerwy inwestycyjnej o kwotę 5.630,81 zł w celu zabezpieczenia 
środków na wkład własny do projektu pn. „Cyberbezpieczny samorząd - Zwiększenie 
poziomu cyberbezpieczeństwa w Urzędzie Miejskim w Pabianicach” (RPiSB). 
III. Dokonuje się zgodnie z warunkami umowy przeniesienia dochodów między 
paragrafami klasyfikacji budżetowej z czwartą cyfrą „7” i „9” dotyczących końcowego 
rozliczenia projektu pn. „Łódzki Tramwaj Metropolitalny etap: Pabianice-Ksawerów” w 
kwocie 1.109.178,36 zł. 
  
Głosowanie: za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały–7, przeciw-0, 
wstrzymało się -0. Przyjęto. 
 
Ad. 5 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Pabianic na 2024 
r. - projekt 8 ( zał. Nr 5). 
Uzasadnienie- I. Zmniejsza się plan dochodów per saldem o kwotę 7.938.800,00 zł, 

w tym: 

1) dochody bieżące (zwiększenie o kwotę 61.200,00 zł), w tym: 

- zwiększenie dochodów o kwotę 61.200,00 zł z tytułu opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi w związku z aktualizacją liczby osób zadeklarowanych w 

systemie. 

2) dochody majątkowe (zmniejszenie o kwotę 8.000.000,00 zł), w tym: 

- zmniejszenie dochodów o kwotę 8.000.000,00 zł w ramach zadania inwestycyjnego 

pn. „Budowa boiska ze sztuczną nawierzchnią do piłki nożnej wraz z kontenerowym 

zapleczem sanitarno -szatniowym i urządzeniami infrastruktury towarzyszącej - 

dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład - edycja 8” w związku z 

wydłużeniem procedury przetargowej i przesunięciem terminu zakończenia zadania 

na rok 2025. 

II. Zmniejsza się plan wydatków per saldem o kwotę 6.525.901,40 zł, w tym: 



1) wydatki bieżące (zwiększenie o kwotę 4.585.816,00 zł), w tym: 

- zwiększenie wydatków o kwotę 125.000,00 zł w grupie wydatki związane z 

realizacją ich zadań statutowych w Zarządzie Dróg Miejskich z przeznaczeniem na: 

dodatkowe oznakowanie ul. Popławskiej oraz pielęgnację zieleni wysokiej w pasach 

drogowych na terenie miasta Pabianic, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 2.700.000,00 zł w grupie dotacje na zadania 

bieżące w Wydziale Edukacji, Kultury i Sportu z przeznaczeniem na wypłaty dotacji 

dla nie samorządowych jednostek oświatowych, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 1.250.000,00 zł w Miejskim Centrum Pomocy 

Społecznej z przeznaczeniem na zabezpieczenie środków na opłaty z tytułu 

umieszczenia podopiecznych w Domach Pomocy Społecznej w związku ze wzrostem 

kosztów umieszczania podopiecznych od marca 2024 r. oraz większą niż planowano 

ilością umieszczanych w nich osób, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 269.592,00 zł w Wydziale Ochrony Środowiska w 

grupie wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań z przeznaczeniem 

na: zapewnienie ciągłości obsługi systemu gospodarowania odpadami (149.592,00 

zł), utrzymanie elementów małej architektury na Starym Rynku (60.000,00 zł), 

nasadzenia zieleni na terenie miasta (60.000,00 zł), 

- zwiększenie wydatków o kwotę 28.000,00 zł w grupie wydatki związane z realizacją 

ich zadań statutowych w Wydziale Infrastruktury Technicznej i Komunikacji na 

zabezpieczenie kosztów związanych ze zwrotem dotacji otrzymanej z UE na 

realizację projektu pn. „Rowerowe Łódzkie”, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 13.224,00 zł w grupie wydatki związane z realizacją 

ich zadań statutowych w Kancelarii Prezydenta Miasta z przeznaczeniem na 

uzupełnienie środków Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 180.000,00 zł w grupie wydatki związane z 

realizacją ich zadań statutowych oraz o kwotę 20.000,00 zł w grupie wydatków na 

wynagrodzenia i składki od nich naliczane w Kancelarii Prezydenta Miasta z 

przeznaczeniem na realizację planowanych przedsięwzięć przez Zespół ds. Promocji 

Miasta. 

2) wydatki majątkowe (zmniejszenie per saldem o kwotę 11.111.717,40 zł), w tym: 

- zwiększenie wydatków o kwotę 269.000,00 zł w Zarządzie Dróg Miejskich na 

realizację zadania inwestycyjnego pn. „Przebudowa dróg gminnych” z 

przeznaczeniem na przebudowę chodnika na ul. Cichej w Pabianicach, 

- zwiększenie wydatków o kwotę 49.000,00 zł w grupie inwestycje i zakupy 

inwestycyjne w Wydziale Infrastruktury Technicznej i Komunikacji na zabezpieczenie 

zwrotu środków z UE otrzymanych na realizację projektu pn. „Rowerowe Łódzkie”, 

- zwiększenie wydatków w kwocie 130.000,00 zł w grupie inwestycje i zakupy 

inwestycyjne w Wydziale Inwestycji Miejskich w związku z utworzeniem nowego 

zadania inwestycyjnego pn. „Termomodernizacja placówek oświatowych w 

Pabianicach - opracowanie dokumentacji” (SP Nr 2, 13, 15 oraz PM Nr 5 i 12), 



- ujęcie kwoty 2.050.000,00 zł na zwiększenie rezerwy inwestycyjnej, 

- zmniejszenie wydatków o kwotę 13.609.717,40 zł w Wydziale Inwestycji Miejskich 

na realizację zadania pn. „Budowa boiska ze sztuczną nawierzchnią do piłki nożnej 

wraz z kontenerowym zapleczem sanitarno-szatniowym i urządzeniami infrastruktury 

towarzyszącej - edycja 8 RFPŁ” 

(w tym: dofinansowanie z RFPŁ o kwotę 8.000.000,00 zł, wkład własny o kwotę 

5.537.451,40 zł oraz wydatki okołoprojektowe o kwotę 72.266,00 zł) w związku z 

wydłużeniem procedury przetargowej i przesunięciem terminu zakończenia zadania 

na rok 2025. 

III. Zmiana wyniku budżetu: 

Skutkiem powyższych zmian po stronie dochodów i wydatków jest zmiana wyniku 

budżetu w roku 2024, który ulega pogorszeniu o kwotę 1.412.898,60 zł i po zmianach 

będzie wynosił (-) 3.811.493,56 zł (deficyt budżetu). 

Deficyt planuje się sfinansować przychodami pochodzącymi z: 

- niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, 

wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze 

szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach w 

kwocie 1.091.912,68 zł 

- nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 2.719.580,88 zł. 

 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska - dochody za system rowerowy w latach 2018- 
2024- 64.000 zł, a utrzymanie systemu 2.422.000 zł. 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski-są w mieście 2 firmy wypożyczające hulajnogi, w całym 
kraju  jest spadek popytu na  rowery, tej współpracy nie będziemy przedłużać. 
 
Przewodnicząca Komisji Grażyna Wójcik- czy nie będzie rowerów w mieście. 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski –na pewno nie będzie w tym kształcie. 
 
Radna Bożenna Kozłowska- ile wynosi dopłata do DPS z naszych środków 
budżetowych. 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska- do tej pory  zabezpieczone w budżecie 
8.750.000 zł i zwiększamy o 1.250.000 zł czyli  łącznie10.000.000 zł. Około184 osób, 
1 osoba to koszt 6.300 zł miesięcznie, tyle dopłacamy, 
 
Radna Bożenna Kozłowska- ile  wynosi cały koszt, ile ludzie płacą, czy są inne środki 
czy z  województwa dostajemy, ile od pensjonariuszy otrzymujemy, jaka to kwota. To 
poważny problem dla miasta. 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska- odpowiedź będzie na sesji. 
 
Radna Joanna Kupś- ile w poprzednim .roku mamy osób za które miasto  dopłaca ? 



Prosi o odpowiedź na sesji. 
 
Radny Adam Kaczorowski- co będzie z infrastrukturą rowerową tj. stojaki, wiaty, 
pompki. 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski- to są parkingi, stojaki część zostanie dla mieszkańców, 
a część  przekazana do szkół i w  inne miejsce miasta. 
 
Radny Adam Kaczorowski- hulajnogi są porzucane w różnych miejscach, często na 
środku chodnika, trzeba to uporządkować i jaki  jest na to pomysł. 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski- to problem ogólnopolski i trzeba to dopracować na 
poziomie ustawowym, my jesteśmy  w kontakcie z zarządem tych firm  i operatorzy 
szybko interweniują  od zgłoszenia. .  
 
Radna Joanna Kupś- ubolewa, że nie wyszło z  rowerami bo  było 20 minut darmo, a 
za hulajnogę płaci się od pierwszej minuty. Czy my nie możemy ustalić regulaminem 
zakazania osobom porzucania hulajnog. 
Czy  miasto ma jakąś  gratyfikację pieniężną za udostępnianie i  czy musimy wyrazić 
zgodę. 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski-firmy nie muszą mieć zgody naszej zgody tylko 
operatorzy hulajnogi informują że stawiają hulajnogi w mieście. Nie ma umów i 
porozumień, nie ma opłat. Nie możemy wychodzić poza ustawę  i uchwalić 
regulamin, wojewoda by ją uchylił, rowery w całej Polsce  odnotowują spadek. 
 
Radna Joanna Kupś-  jak ktoś dozna szkody na naszych chodniku przez wadliwie 
odstawioną hulajnogę. kto płaci odszkodowanie ? 
 
Naczelnik Marcin Chmielewski- było to omawiane te podmioty mają ubezpieczenie. 
OC. 
 
Radny Adam Kaczorowski- w Paryżu wyprowadzono hulajnogi z miasta, porzucane 
hulajnogi są zbierane ale nie tak jak powinno 
 
Radny Krzysztof Hile- partycypowanie w kosztach 70 % emerytury, gdzie te środki 
trafiają czy  do miasta i są ujęte w tych pieniądzach, czy płacone bezpośrednio do 
DPS. 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska -bezpośrednio do DPS. 
 
Głosowanie: za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały–7, przeciw-0, 
wstrzymało się -0. Przyjęto. 
 
Przewodnicząca Komisji Grażyna  Wójcik -odczytała projekt uchwały. 
 
Ad. 6 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia "planu Zrównoważonej 
Mobilności Miejskiej dla Łódzkiego Obszaru Metropolitarnego 2030 ( z perspektywą 
do 2040) ( zał. Nr 6). 



Uzasadnienie- Plan Zrównoważonej Mobilności Miejskiej (ang. Sustainable Urban 
Mobility Plan, SUMP) to dokument strategiczny, wskazujący długofalową wizję 
rozwoju ekologicznych i efektywnych sposobów poruszania się w określonym terenie, 
poprzez wyznaczenie określonych działań, celów operacyjnych i strategicznych oraz 
wskaźników realizacji jego założeń. SUMP jest opracowaniem przekrojowym, 
poruszającym kwestie dotyczące transportu publicznego, ruchu rowerowego i 
pieszego, urbanistyki, środowiska czy logistyki. 
Plan Zrównoważonej Mobilności dla Łódzkiego Obszaru Metropolitalnego (PZMM, 
SUMP ŁOM) definiuje długofalową wizję rozwoju transportu do 2030 roku. Jako 
dokument strategiczny, skupia się przede wszystkim na określeniu kierunków 
planowanych zmian, dotyczy całego Łódzkiego Obszaru Metropolitalnego (ŁOM), a 
nie tylko Pabianic. Obejmuje zakres wyzwań związanych z transportem miejskim, 
powiatowo-gminnym, a także częściowo regionalnym. Uwzględnia specyfikę 
wszystkich samorządów wchodzących w skład Obszaru. Został opracowany dzięki 
zaangażowaniu mieszkańców ŁOM, przedstawicieli władz poszczególnych jednostek 
samorządu terytorialnego tworzących Stowarzyszenie Łódzki Obszar Metropolitalny, 
reprezentantów innych interesariuszy instytucjonalnych (jednostek zależnych i 
podległych, spółek samorządowych, zarządców infrastruktury, stowarzyszeń i 
aktywistów, lokalnych grup działania, organizacji pozarządowych, przedsiębiorstw i 
innych pracodawców, czy szkół różnego szczebla), których wspólnym celem jest 
efektywne przemieszczanie się po terenie ŁOM. Proces tworzenia SUMP objął trzy 
etapy konsultacji społecznych, prowadzonych od października 2023 r. oraz 
obejmował spotkania z przedstawicielami samorządów ŁOM, wywiady 
i badania, warsztaty z przedstawicielami mieszkańców, organizacji pozarządowych 
i administracji samorządowej. Ostatni etap konsultacji społecznych, został 
przeprowadzony w okresie od 11 marca do 1 kwietnia 2024 roku, w zakresie 
kompletnego projektu dokumentu razem z Prognozą oddziaływania na środowisko, 
który został podany do publicznej informacji, z możliwością składania przez 
społeczeństwo uwag i wniosków. „Plan Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla 
Łódzkiego Obszaru Metropolitalnego 2030 (z perspektywą do 2040)” został przyjęty 
w dniu 7 czerwca 2024 r. Uchwałą nr 6/2024 Rady Stowarzyszenia Łódzki Obszar 
Metropolitalny. Podczas opracowywania SUMP wykorzystano drugą edycję 
Wytycznych dotyczących opracowania i wdrożenia PZMM opracowanych dla Komisji 
Europejskiej. Zgodnie ze stanowiskiem Komisji Europejskiej wyrażonym w 
przedmiotowych Wytycznych, 
uwzględniono osiem zasad przewodnich określających podejście do planowania 
zrównoważonej mobilności miejskiej, które zostały zdefiniowane przez Komisję 
Europejską w Pakiecie Mobilności Miejskiej z 2013 r. 
Kompleksowość dokumentu oraz jego znaczenie dla zintegrowanego planowania 
działań w zakresie mobilności na miejskich obszarach funkcjonalnych sprawiają, że 
PZMM jest jednym z najważniejszych dokumentów wymaganych przez Unię 
Europejską do aplikowania o dotacje unijne w perspektywie finansowej 2021-2027 
dla projektów z zakresu transportu i mobilności dla miast wojewódzkich i ich 
obszarów funkcjonalnych. Stanowi on podstawę ubiegania się o dofinansowanie, a 
na potwierdzenie spełnienia kryterium wyboru projektów konieczne jest 
przedstawienie uchwały Rady Miejskiej w Pabianicach w sprawie przyjęcia 
Planu. Spełnienie kryterium jest konieczne do przyznania dofinansowania. 
 
Głosowanie: za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały–7, przeciw-0, 
wstrzymało się -0. Przyjęto. 



Ad.7 
Sprawy różne. Nie było uwag. 
 
Załączniki ujęte w protokole są do wglądu w Biurze Rady Miejskiej. 
Na tym zakończono posiedzenie o godz. 12.50. 
 
 Protokółowała:                  Przewodniczyła: 
 
 
     Monika Ludziejewska                                                       Grażyna Wójcik 
 


